
10سال پس از نخستين آزمايش موفق ايران 
در فرس�تادن موجود زنده به فضا، حالا وزير 
ارتباطات و فن�اوري اطلاع�ات از عزم جدي 
كش�ور براي فرس�تادن انس�ان به فضا خبر 
داد. محمد جواد آذري جهرمي با بيان اينكه 
نخس�تين گام براي اع�زام فضان�ورد ايراني 
به فضا برداش�ته شد، سفارش س�اخت پنج 
كپس�ول فضايي حمل انس�ان به م�دار 1۹0 
كيلومتري به سازمان فضايي كشور را رسانه اي 
و تصريح كرد:»ساخت اين كپسول ها نخستين 
گام براي اعزام فضانورد ايراني به فضا خواهد 
بود كه قرار است طي سه سال ساخته شود.«

يك ده��ه پيش بود كه كاوش��گر3 توانس��ت با 
موفقيت محموله اي زيس��تي شامل لاك پشت، 
كرم، موش و نمونه هاي س��لولي را به فضا ببرد و 
به سلامت به زمين بازگرداند. اين پرتاب بعد از 
پرتاب موفقيت آميز كاوش��گر 1 و 2 اتفاق افتاد 
و بهمن س��ال 1391 دانش��مندان ايراني موفق 
شدند، از سوي »كاوشگر پيشگام« اولين ميمون 
را به فضا ارسال و به س��لامت بازيابي كنند. اين 
موفقيت يك بار ديگر در س��ال 92 تكرار ش��د و 
كاوش��گر پژوهش كه حامل يك ميمون از نژاد 
»رزوس« بود، پس از طي يك مسير زيرمداري 
تا ارتف��اع 120كيلومتر در م��دت زمان حدود 
15دقيقه توانست به زمين بازگردد و موجود زنده 
را سالم بازيابي كند.  بعد از آن در دولت يازدهم 
فعاليت هاي فضايي كشور براي مدتي مسكوت 
باقي ماند، اما دوباره يكي دو سالي مي شود كه اين 
فعاليت ها جدي تر شده و حالا دوباره زمزمه هاي 
فرستادن انسان به فضا از سوي وزير جوان كابينه 

دوازدهم مطرح مي شود. 
 اعزام انسان به فضا طبق افق چشم انداز

فصل پنجم س��ند هوافضا بر پرتاب موجود زنده 
به فضا تأكيد دارد. بر اين اس��اس تا پايان برنامه 
ششم توسعه قرار اس��ت، پرتاب انسان به فضا به 
صورت زيرمداري انجام ش��ود. در برنامه هفتم 
چشم انداز جمهوري اسلامي ايران در افق 1404 
رفتن انس��ان به مدار زمين ديده شده است و در 
همين راس��تا هم محمد ج��واد آذري جهرمي، 
وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات در گردهمايي 
فناوران فضايي و در آستانه پرتاب ماهواره ظفر 
از سفارش طراحي ساخت كپسول فضايي حمل 

انسان به س��ازمان فضايي كش��ور خبر داد. وي 
ساخت اين كپسول ها را نخستين گام براي اعزام 
فضانورد ايراني به فضا دانست كه قرار است طي 

سه سال ساخته شود. 
 رفتن به مدار 1۹0كيلومتري زمين 

كپسول هاي زيستي فضايي با اسم ايوان اس به 
پژوهشگاه هوافضا سفارش داده شده و قرار است، 
طي سه سال آماده ش��وند كه اين موضوع پيش 
مقدمه قرار دادن انسان در مدار را با حمل ربات ها 

در مدار 190كيلومتري زمين آغاز مي كند. 
به گفته آذري جهرمي ساخت كاوشگر تاكنون در 

مرحله تحقيقاتي بوده است و افزود:»هم اكنون 
ساخت پنج كاوش��گر را براي ربات هاي تا مدار 
190كيلومتري زمين و در وزن هزار و ۸00كيلو 
س��فارش داده ايم كه نمونه اوليه براي آمادگي 

اعزام انسان به مدار زمين خواهد بود.«
وزي��ر ارتباط��ات با بي��ان اينك��ه اين پ��روژه با 
همكاري هاي بين المللي انجام مي شود، تصريح 
كرد:» اي��ن همكاري تأثير زيادي در پيش��رفت 
دانش فضايي ايران درخصوص كاوش هاي فضايي 

خواهد داشت.«
آذري جهرمي با اشاره به توفيقات قبلي ايران در 

فرستادن موجود زنده به فضا گفت: »تحقيقاتي 
از قبل آغاز و پژوهش هايي انجام شده است كه ما 
را امروز به اين نتيجه رسانده كه پس از 9 مرحله 
آزمون از ارسال سلول تا ميمون به مدار زمين و 
تست قرار دادن موجود زنده بر مدار، آمادگي لازم 

براي اعزام انسان وجود دارد.«
وي همچني��ن درب��اره عكس��ي ك��ه از لباس 
فضانوردان در شبكه هاي اجتماعي منتشر شده 
بود، اين گونه توضيح داد:»پروژه س��اخت لباس 
فضانورد در دس��ت اقدام اس��ت و در اين مرحله 
لباس خيلي اولويت اول ما نخواهد بود؛ طبيعتاً ما 

از لباس هاي ديگر استفاده مي كنيم.«
جهرمي با تأكيد بر آموزش فضان��وردان ايراني 
گفت:»ما قرار نيست به فضا توريست بفرستيم 
بلكه دانش��مند ايراني به فضا ارس��ال مي كنيم. 
آموزش، جزيي از برنامه هاي ماست و قصد داريم، 
فراخوان اعلام كرده و از دانشمندان فضايي كه 

علاقه مند اعزام به فضا هستند، ثبت نام كنيم.«
 ارسال ظفر به زودي 

وزير ارتباطات در مورد زمان ارسال ماهواره ظفر 
هم با تأكيد بر تلاش و آماده س��ازي اين ماهواره 
از س��وي متخصصان فضايي در سازمان هوافضا 
و نيز دانشگاه علم و صنعت تأكيد كرد:»مراحل 
آخر آماده سازي اين ماهواره در حال انجام است و 
ان شاءالله خبر پرتاب را به زودي اعلام و اميدواريم 

اين پرتاب موفقيت آميز باشد.«
به گفته وي تا آخر هفته جاري اي��ن ماهواره به 
فضا ارس��ال مي ش��ود و روز دقيق آن با توجه به 
محاسبات جوي و شرايط فضا و نيز هماهنگي هاي 

پروازي مشخص خواهد شد. 
مرتضي براري رئيس س��ازمان فضايي ايران هم 
ضمن اب��راز امي��دواري براي آنك��ه در روزهاي 
آينده شاهد قرارگيري ماهواره »ظفر« در مدار 
باش��يم، افزود:»با اجراي اين پروژه دانشمندان 
و محققان كش��ور به دانش و فناوري طراحي و 

ساخت ماهواره هاي سنجشي دست يافتند.«
رئيس سازمان فضايي ايران از طراحي و ساخت 
نسل س��وم ماهواره برهاي »سرير« و »سروش« 
خبر داد و گفت:»با استفاده از اين ماهواره ها قرار 
است به مدار ژئو دست يابيم. برنامه ما اين است 
كه اين ماهواره ها در سه ماهه سوم سال 99 آماده 

براي قرارگيري در مدار باشند.«
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گام نخست براي اعزام فضانورد ايراني به فضا برداشته شد
آذري جهرمي: پژوهشگاه هوا فضا 5 كپسول زيستي حمل انسان را به مدار 1۹0 كيلومتري طي 3 سال مي سازد

عليرضا سزاوار

 معاون مش��اركت هاي مردمي مجمع خيرين س��لامت كش��ور از 
بهره برداري از 34 پروژه بهداش��تي و درماني همزم��ان با دهه فجر در 

سراسر كشور خبر داد. 
  پيروز حناچي ش��هردار تهران در پ��ي حواش��ي رخ داده درباره افتتاح 
ناقص پروژه زيرگذر استاد معين، علي مفاخريان شهردار منطقه 9 را عزل و 
سيدمصطفي موسوي لاري را به عنوان سرپرست اين منطقه منصوب كرد. 
  دبير ش��وراي هماهنگي مبارزه با موادمخدر اس��تان تهران درباره 
اقدامات صورت گرفته درخصوص ط��رح ياريگران زندگي در مدارس 
اس��تان تهران گفت: در راستاي پيش��گيري و مبارزه با موادمخدر در 
20درصد از مدارس كل اس��تان تهران، طرح ياريگران زندگي اجرايي 
شده اس��ت و در س��ال تحصيلي آينده در 40 درصد ديگر از مدارس 
اجرايي خواهد شد و نهايتاً در سال 1400 بايد در 100 درصد مدارس 

طرح ياريگران زندگي اجرايي شود. 

بودجه 5 ميلياردي براي هيچ!
هيئت ويژه گزارش ملي سيلاب ها با 5 ميليارد تومان 
بودجه همان حرف هاي كنفرانس پاريس را تكرار كرد

هيئت ويژه گ�زارش ملي س�يلاب ها در حالي ك�ه رئيس جمهور 
خواس�تار تحلي�ل، ارزياب�ي و ريش�ه يابي اي�ن معض�ل از آنه�ا 
بود، ي�ك گ�زارش خب�ري از رخداده�اي س�يل ارائ�ه داده اند!

حدود 10ماه از مأموريت »هيئت ويژه گزارش ملي سيلاب ها« مي گذرد 
و بررسي هاي اين هيئت با بودجه 5ميليارد توماني نه  تنها هنوز نهايي 

نشده بلكه سيلاب مجدد سيستان و بلوچستان را هم در برگرفت. 
 سؤال هاي بي جواب

پايان فروردين امس��ال رئيس جمهور با بيان اينكه م��ردم حق دارند 
پاس��خ هاي علمي، معتبر و دقيق درباره ابعاد مختلف اين سيلاب ها، 
ميزان آمادگي كش��ور در مقابل سيل، ش��يوه مديريت بحران، برآورد 
خسارات و شيوه جبران خسارات در برابر سيلاب را دريافت كنند، به 
محمود نيلي احمدآبادي، رئيس دانشگاه تهران براي تشكيل »هيئت 
ويژه گزارش ملي سيلاب ها« دس��تور داد تا طي شش ماه اين هيئت 

بتواند اطلاعات مدنظر را در قالب گزارشي جامع تهيه و ارائه كند. 
نيلي احمدآبادي و 20 نفر هيئت علمي از دانش��گاه هاي مختلف اين 
هيئت پس از شش ماه كار و بازديدهاي ميداني به جاي عرضه تحليل، 
ارزيابي و ريشه يابي بحران تنها گزارشي از رخداد آنچه زندگي مردم را 

با خود برده بود، ارائه دادند. 
 تقصير تغيير اقليم است

پس از اينكه سيلاب مردمان سيستان و بلوچستان را هم درگير كرد، 
اما هنوز خبري از ارائه گزارش نهايي به رئيس جمهور نبود تا اينكه اوايل 

بهمن دومين گزارش هيئت به رئيس جمهور هم عرضه شد. 
جلسه ارائه گزارش عملكرد اين هيئت با حضور اصحاب رسانه برگزار 
ش��د تا در كنار رئيس جمهور، اصحاب رس��انه نيز مردم را در جريان 
گزارش هاي آماده ش��ده، قرار دهن��د. ظاهراً گ��زارش كامل، جامع و 
هيچ كدام از س��ؤالات رئيس جمهور بدون جواب نمانده بود، اما وقتي 
ماجرا شرح داده شد به خوبي نمايان بود كه راه حلي اساسي از گزارش 
بيرون نخواهد آمد چراكه طبق صحبت رئيس و اعضاي هيئت مهم ترين 

يافته گزارش، بحث »تغيير اقليم« بود!
 مردم بايد عادت كنند

تغيير اقليم همان موضوعي كه چپ گرا ها از كنفرانس پاريس تاكنون بر 
آن پافشاري و از آن براي پيشبرد اهداف شان استفاده مي كنند. يكي از 
اعضاي اين هيئت به موضوع جالب تر ديگري هم اشاره كرد. رحيميان، 
مع��اون پژوهش و فناوري دانش��گاه تهران در نشس��ت خبري هيئت 
گزارش سيلاب ها با اصحاب رسانه گفت: »با توجه به تغيير اقليم مردم 
بايد نسبت به رخداد حوادثي همچون سيل عادت كنند، بايد حوادثي 
براي ما عادي تلقي شود و سازگاري،تاب آوري خود را نسبت به آنها در 

زندگي افزايش دهيم.«
 تكرار تفكر كنفرانس پاريس

در اين 10 ماهي كه از عمر اين هيئت مي گذرد، بيش از ۷ هزار صفحه 
گزارش سيلاب آماده شده )كه هركسي حوصله حتي برگه زدن آن را 
هم ندارد(، اما ما همچنان در قدم اول هستيم و سيل دوم هم سيستان 
و بلوچستان را برد؛ يعني اين همه فعاليت، دريافت ۸0درصد بودجه به 
گفته اين هيئت )يعني حدود چهار ميليارد از كل مبلغ تعيين شده( و... 

هيچ نتيجه اي جز همان تفكر كنفرانس پاريس دربرنداشت. 

-----------------------------------------------------

 فاطمه س�رهنگي با انتش�ار اين عك�س در اينس�تاگرامش از 
ش�هرداري انتقاد كرد و نوشت: پيروز حناچي اس��فند پارسال تقاطع 
غيرهمسطح س��ه راه باقرش��هر رو افتتاح كرد اما بلافاصله پروژه مسدود 
شد. مسئولان باقرش��هر بعد از 11 ماه بلاتكليفي هم گفتند در صورتي كه 
شهرداري مشكل را حل نكند از استانداري موضوع را پيگيري خواهند كرد! 
اين پروژه تقريباً 1۷ ميليارد تومان هزينه داشته و خبرگزاري فارس هم حتي 
نوشته 11 ماه از افتتاح نمايشي اين تقاطع غيرهمسطح مي گذره و همچنان 
اين تقاطع بسته است چراكه پليس راهور گفته بايد زيرگذر هم راه اندازي 

بشه و بعد بهره برداري از پل روگذر )تقاطع غيرهمسطح( آغاز شود. 
-----------------------------------------------------

 امي�د روزبه با انتش�ار اي�ن عك�س در اينس�تاگرامش ازعدم 
مديري�ت موتورس�يكلت ها در پايتخ�ت انتق�اد كرد و نوش�ت: 
بيش��تر موتورس��يكلت هاي خيابان هاي پايتخت فرس��وده هستند و هر 
موتورسيكلت بين هفت تا هشت برابر يه خودرو آلودگي ايجاد مي كنه. تجاوز 
موتورسيكلت ها به حريم پياده روها، حركات نمايشي در سطح معابر و عدم 
رعايت قوانين و مقررات راهنمايي و رانندگي موتورسوارها هم ما رو كلافه 

كرده. مديريت نكردن اين موتورها واسه مردم واقعا دردسر ساز شده. 
-----------------------------------------------------

 ميثم وهابي با انتش�ار اين عكس يك تذكر بجا داد و نوش�ت: 
همين چند روز قبل سخنگوي آتش نشاني از ويراني يه ساختمان دوطبقه 
در جنوب شرق تهران خبر داد و خود رئيس سازمان مديريت بحران كشور 
هم گفته در تهران در صورت بروز زلزله 2 ميليون نفر در تهران تحت تأثير 
مس��تقيم قرار مي گيرند. با اين حال آقاي نجار باز هم گفته »بنده معتقد 
هستم همواره بايد براي جلوگيري از حوادث طبيعي دعا كرد تا خداوند ما 

را                                             در چنين بلايايي امتحان نكند. « پس مديريت بحران چي ميشه؟

در اين ستون پيام ها،  متن ها، عكس نوشت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر ش�ده در فضاي مجازي را منتش�ر خواهيم كرد؛ بدون 

هيچ گونه توضيح و تفسير. 

ايران جزو 5 كشور نخست 
زيست فناوري در دنيا

براس�اس گزارش س�ازمان ملل ايران جزو پنج كش�ور نخس�ت 
محص�ولات زيس�ت فن�اوري در دنياس�ت و رتب�ه نخس�ت 

توليد واكس�ن را                                             در غرب آس�يا به خ�ود اختصاص داده اس�ت.
مصطفي قانعي، دبير ستاد زيست فناوري معاونت رياست جمهوري در 
سومين كنگره بين المللي داروسازي نوين با اشاره به پيشرفت هاي ايران 
در حوزه زيست فناوري اظهار داشت: طيف اين حوزه بسيار گسترده است 
و شامل حوزه هاي پزشكي، صنايع غذايي، صنعتي و محيط زيست است.  
وي افزود: براساس گزارش س��ازمان ملل ايران جزو پنج كشور نخست 
محصولات زيست فناوري در دنياست كه رتبه نخست توليد واكسن را                                             در 
غرب آسيا داريم.  دبير ستاد زيست فناوري اظهار داشت: سال گذشته ايران 
كارخانه توليد داروهاي زيستي را                                             در تركيه افتتاح كرد كه نشان دهنده 

همت داروسازان اين كشور است.  قانعي گفت: اگر داروهاي زيستي را                                             توليد 
نمي كرديم اكنون بايد يك ميليارد دلار بيش��تر براي واردات اين داروها 
پرداخت مي كرديم ضمن اينكه 10درصد درآمد شركت هاي دانش بنيان 
نيز به شركت هاي زيست فناوري مربوط است و 60 درصد از صادرات ما در 

حوزه دانش بنيان مربوط به محصولات زيستي است. 
وي با تأكيد ب��ر اينكه بايد به ح��وزه صادرات توجه بيش��تري كنيم، 
خاطرنشان كرد:                                                                                                                                       شتاب دهنده در حوزه تجهيزات، داروهاي زيستي و 

واكسن راه اندازي شده كه بيش از 110 نيروي انساني در آنها فعاليت 
مي كنند، ضمن اينكه تمام پوش��ش ريس��ك هزينه اي افرادي كه در 
شتاب دهنده ها مستقر هستند با معاونت علمي رياست جمهوري است.  
دبير ستاد زيست فناوري با اش��اره به حمايت صندوق زيست فناوري 
از فعالان اين حوزه گف��ت: تاكنون ۸5ميليارد تومان از ش��ركت هاي 
ريسك  پذير حمايت شده است، ضمن اينكه براي كاهش 6۸0 ميليون 
دلاري ارزبري در اين حوزه برنامه ريزي ش��ده است.  قانعي با اشاره به 
دستاوردهاي ديگر حوزه زيست فناوري خاطرنشان كرد: ما در حوزه 
محصولات پروبيوتيك و آرايشي و بهداشتي ورود كرده ايم ضمن اينكه 

تجهيزات اين حوزه نيز در داخل كشور توليد مي شود. 

همايش 30هزار نفري دانش آموزي »نس�ل 
سليماني ها« با هدف معرفي هر چه بيشتر 
حاج قاسم سليماني به دانش آموزان و مكتب 
او به عنوان الگوي تراز انقلاب اسلامي براي 
دانش آم�وزان ايران�ي و جبه�ه مقاومت و 
همه دانش آموزان آزاده جهان برگزار شد. 
در گردهماي��ي بزرگ دانش آم��وزي با عنوان 
»نسل سليماني« در مصلاي تهران جانشين 
فرمانده كل سپاه پاسداران انقلاب اسلامي به 
تبيين نقش و جايگاه دانش آموزان بسيجي در 

برهه هاي مختلف انقلاب اسلامي پرداخت. 
س��ردار دريادار پاس��دار »علي ف��دوي« با بر 
ش��مردن ويژگي هاي دانش آموزان بس��يجي 
در طول دفاع مقدس و همچنين نقش آنها در 
جهاد علمي كشور ياد و خاطره شهيد سليماني 

و شهداي مدافع حرم را گراميداشت. 
وي گفت: شهداي مدافع حرم جلوه اي از وحدت 
كلمه را تجلي بخشيدند و همه مسلمانان عالم 
اعم از افغانستاني، پاكستاني، عراقي و سوري 
آمدند و وحدت كلمه را در س��وريه رقم زدند.  
س��ردار فدوي افزود: اگر وح��دت كلمه ايجاد 
ش��ود، هيچ قدرتي نمي تواند خدشه اي به رخ 

مبارك انقلاب اسلامي وارد كند. 
جانشين فرمانده كل سپاه با بيان اينكه شهيد 
فهميده و شهيد بهنام محمدي الگوي بزرگي 
براي جوانان كشور هستند، افزود: اين دو شهيد 
وارد كلاس بزرگي همچون دفاع مقدس شدند 
و نامش��ان در تاريخ جمهوري اس��لامي ايران 
ماندگار شد.  س��ردار فدوي تأكيد كرد: اگر بر 
يك روند پايدار باش��يم، موفق خواهيم شد و 
اين وعده خداوند اس��ت؛ همچني��ن اگر ما به 
دستورات خدا وند عمل كنيم، موفقيت از آن 
ما خواهد بود.  وي به نقش آفريني مؤثر سردار 

سپهبد شهيد حاج قاسم س��ليماني در جبهه 
مقاومت اش��اره و بيان كرد: س��ردار سليماني 
آنچنان پايداري و به تكاليفش عمل كرد كه به 
صورتي متفاوت از ساير شهدا به شهادت رسيد 

و به ديدار حق شتافت. 
جانش��ين فرمانده كل س��پاه با بي��ان اينكه 
همه مس��لمانان و كس��اني كه در جغرافياي 
جبهه مقاومت قرار دارن��د از بالاترين هوش و 
توانمندي برخوردارند، گف��ت: امروز ما بايد از 
تواني كه خداوند در اختيار ما قرار داده است، 

براي موفقيت جبهه مقاومت استفاده كنيم. 
س��ردار ف��دوي تأكي��د ك��رد: ام��روز بايد از 
ظرفيت هايي كه داريم در راس��تاي مبارزه با 
جنگ اقتصادي و فرهنگي دشمنان استفاده 
و در برابر حملات آنها ايس��تادگي و مقاومت 
كنيم.  دراين همايش دو تن از فرزندان شهيد 
سليماني، دانش آموزاني از كشور هاي ديگر از 
جمله فرزندان معظم شهداي فاطميون و يمني 

حضور داشتند. 
محمدرض��ا س��ليماني فرزند ارش��د س��ردار 
سليماني در اين مراسم با بيان اينكه خوشحالم 
مهمان جمع عظيم دانش آموزان اين سرزمين 
هستم، گفت: من در اين جمع 30 هزار نفري 
حاج قاس��م را مي بينم.  وي افزود: حاج قاسم 
قطعاً در بين ما حضور دارد و ان شاءالله به همراه 

هم، راه ايشان را ادامه خواهيم داد. 
زينب سليماني هم در اين مراسم با بيان اينكه 
خداوند را ش��اكريم كه كش��ورمان از چنين 
نوجواناني برخوردار است، گفت: ان شاءالله همه 

با هم پشت سر رهبر خواهيم ماند. 
وي افزود: ان ش��اءالله با وحدت و كنار يكديگر 
بودن و به ياري خداوند، انتقام خون حاج قاسم 

را خواهيم گرفت. 

گردهمايي ۳۰ هزار نفري »نسل سليماني« 
در مصلاي تهران

سردار فدوي: شهداي مدافع حرم جلوه اي از وحدت كلمه را تجلي بخشيدند

  ويژه

زهرا چيذري 
  گزارش  يک


